

Maria STAMATOPOULOU, *The Pasikrata Sanctuary at Demetrias and the alleged funerary sanctuaries of Thessaly: a re-appraisal*

Abstract : Archaeological and epigraphical evidence suggests that cult places existed near or within Thessalian cemeteries of the Classical and Hellenistic periods. Some, especially at Pherai and Demetrias, have been characterized by scholars as ‘funerary’ because of their location within a burial ground, and because of the supposed ‘chthonian’ nature’ of the venerated deities. This paper will focus on the so-called Pasikrata sanctuary at Demetrias, situated in the southern cemetery of the city, and investigated by A.S. Arvanitopoulos between 1912–1915 under the auspices of the Archaeological Society of Athens. Alongside the presentation of the evidence, which is based on the study of the archival material and of a large part of the finds, the focus will be on the discussion of the location of the sanctuary, the type/character of the finds, the nature of the venerated deities and the re-interpretation of the suburban sanctuaries of Thessaly.

Résumé : Des témoignages archéologiques et épigraphiques suggèrent que des lieux de culte existaient tout près de cimetières, ou même au milieu d’entre eux, en Thessalie aux périodes classique et hellénistique. Certains d’entre eux, spécialement à Phères et à Démétrias, ont été qualifiés de « funéraires » en raison de leur localisation dans un espace d’inhumation et de la prétendue nature « chthonienne » des divinités honorées. Cet article se concentre sur ledit sanctuaire de Pasikrata à Démétrias, situé au sud de la nécropole de la cité et fouillé par A.S. Arvanitopoulos entre 1912 et 1915 sous les auspices de la Société archéologique d’Athènes. Parallèlement à la présentation de la documentation, qui est fondée sur l’étude des archives et d’une grande partie des trouvailles, l’attention sera portée sur la location du sanctuaire, le type d’artéfacts mis au jour, la nature des divinités honorées et la réinterprétation des sanctuaires suburbains de Thessalie.